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نظارت شورا بر تمامی امور شهر

 سیدجعفر شربیانی
 عضو هیأت رئیسه شورای اسلامی شهر تهران

جایگاه شــوراها را باید در 2موضوع بررسی 
کرد؛ اول نسبت به ابتدا و شروع شوراها که از 
اصول اصلی انقلاب اسلامی بودند و در قانون 
اساسی هم به موضوع شــوراها تأکید شده 
است. در مقایسه با این برهه زمانی نهاد شورا 
پیشرفت خوبی داشته و جایگاه قابل توجهی 
در اداره موضوعات مدیریت شهری به ویژه در 
کلانشهری چون تهران، پیدا کرده است. دوم 
در مقایسه با جایگاه اصلی و اساسی مبتنی 
بر قانون اساسی و آنچه باید باشد، پیشرفتی 
نداشته و جا برای کار خیلی زیاد است؛ حتی 
در مقایسه با کشورهایی که تجربه موفقی در 
حوزه شورا دارند، شاهد هستیم که شوراها 
در کشور هنوز جایگاه واقعی خودشان را در 
اداره شهرها و مدیریت شهری نیافته اند. به 
هر حال امیدواریم با تلاش مجلس شــورای 
اسلامی طرح مدیریت یکپارچه شهری محقق 
شود؛ چراکه در نهایت منجر به این خواهد شد 
که همه امور در اداره یک شهر با دیدگاه ها و 
سیاست شوراها اداره شود و شوراها در جایگاه 

واقعی خود قرار گیرند. 
این روزها تعبیری که از شوراها می شود این 
است که شوراها بیشــتر شورای شهرداری 
هستند تا شورای شهر؛ یعنی فقط به موضوعات 
شهری نظارت دارند؛ درحالی که نباید اینگونه 
باشــد و شــوراها باید به هر آنچه در یک 
شــهر اتفاق می افتد، نظارت داشته باشند و 
موضوعات را مدیریت کننــد و البته که این 
ظرفیت در شوراها به ویژه شورای شهر تهران 
وجود دارد. نکته مهم دیگر این است که چه 
در راستای جمهوریت نظام و چه در راستای 
اسلامیت نظام، شورا نمادی از نقش آفرینی 
مردم و حضور واقعی شهروندان در اداره امور 
جامعه است؛ ازاین رو امیدواریم جایگاه واقعی 
این نهاد با تلاش همه کسانی که به این موضوع 
اعتقاد دارند تثبیت شود. البته ضعف هایی هم 
بوده و هست که این ضعف ها مربوط به ساختار 
نیست و به قوانین و افراد برمی گردد که باید با 
نظارت بیشتر حل و فصل شود و آسیب های 
این نهاد مردمی به حداقل برســد. براساس 
تجربه ای که از عضویت در شورایاری داشتم 
پس از حضور در شورای شهر تهران، متوجه 
ظرفیت های بی بدیل و خیلی خوب شورا شدم. 
واقعیت امر این است که یک عضو شورا با 
همین چارچوب و حوزه اختیارات می تواند 
در فرایند ارتقای کیفیت زندگی شهروندان 
اثر گذار حقیقی باشد. شخصا سعی کردم در 
حوزه نظارت و سیاستگذاری نهایت تلاشم 
را انجام دهم تا اثر گذاری داشته باشم و بدون 
تعارف عنوان می کنم که در شورای ششم 
باید از همه فرصت ها برای خدمت رســانی 
به مردم اســتفاده کنیم؛ چراکه در زمان 
انتخابات شعارهایی به مردم داده و آنها را 
امیدوار کردیم و به همین دلیل شهروندان 
باید در زندگی خود اثر آنچه در حوزه های 
حمل ونقل، عمران، خدمات شهری، فضای 
سبز و... اتفاق می افتد، ببینند و لمس کنند 
و قطعا در سال جدید شورا در راستای همین 

رویکرد حرکت خواهد کرد.

شورا حلقه اتصال مردم و مدیران 

شوراها اعم از شــوراهای کلانشهرها، استان ها، 
شهرستان ها و حتی محلات و ... براساس مشورت 
شکل  گرفته اند؛ نهادی مردمی که با بیش از 2 دهه 
قدمت توانســته علاوه بر کلانشهرها در مناطق 
هم مشکلات کوچک و بزرگ را حل کند؛ چرا که 
نمایندگان شوراها توسط مردم انتخاب می شوند و 
حلقه میانی و اتصال بین مردم و مدیران هستند. 
در واقع نمایندگانی که به شــوراها راه می یابند 
مطالبات مردم را به مدیران منتقل می کنند. البته 
در این میان اگر نیاز به طرح هم باشــد آن را در 
صحن شوراها ارائه می دهند و تصویب می کنند. 
این کار فرایند رفع مشکلات را تسریع و تسهیل 
می کند. در سالروز تأسیس این نهاد مردمی و در 
راستای تشریح عملکرد شوراها به ویژه شورای 
شهر تهران با پرویز سروری، رئیس شورای  عالی 
استان ها و نایب رئیس شورای شهر تهران گفت وگو 

کردیم که در ادامه می خوانید.

تعبیر شما از شورا چیست؟
به طورکلــی شــوراها ظرفیتی هســتند کــه مردم 
نقش آفرین اصلی آن محســوب می شــوند. این نهاد 
مردمی متعلق به شــهروندان است و با مشارکت آنها 
در انتخابات شــکل می گیرد. شوراها تشکیل شده اند 
تا مشکلات شهروندان به مســئولان منتقل و فرایند 
خدمت رسانی به مردم مطلوب تر شود. ازاین رو حلقه 
میان مردم و مدیران بهترین تعبیر برای این نهاد است.

 آیا شــوراها فقط نهاد سیاســتگذار 
هستند؟

سیاســتگذاری، وظیفه اصلی و مهم شــوراها به ویژه 
شورای شهر تهران است، اما نمی توان گفت این تنها 
وظیفه شوراها محسوب می شود؛ چرا که نمایندگان 

شوراها می توانند در تصمیم گیری و تصمیم سازی 
هم مؤثر باشند؛ به  عنوان  مثال وقتی مشکلی در 
تهران وجود دارد، در حوزه های مختلف فرهنگی، 

عمرانی، حمل  و نقل و ... شــورا تنها سیاســتگذاری 
نمی کند و با ارائــه طرح و پیشــنهاد تلاش می کند 
بهترین راهــکار را انتخاب و به مدیران شــهری ارائه 
دهد. همچنین در برخی از مــوارد نیاز بوده به عنوان 
نمایندگان پارلمان شــهری با دولت تعاملاتی داشته 
باشیم که این اقدام انجام شده تا برای رفع معضلات 

پایتخت بهترین تصمیم گیری ها صورت گیرد.

 آیا در سال های اخیر شاهد تزلزل جایگاه 
شوراها بودیم. دراین خصوص توضیح می دهید؟

در بخش های مختلف قانون اساســی، مســتقیم و 
غیرمســتقیم به ضــرورت وجــود شــوراها در 
مشــورت گرفتن از مردم برای رفع مشکلات و انجام 
بهتر امور، اشــاره و تأکید شده است؛ بنابراین شوراها 
مورد توجه بوده و هســتند، اما در ســال های اخیر 
به دلیل برگزاری انتخابات این نهاد مردمی با انتخابات 
ریاست جمهوری، سبب شد تا چالش هایی ایجاد شود. 
انتخابات شوراها انتخاباتی اجتماعی است و انتخابات 
ریاست جمهوری، سیاسی محسوب می شود؛ بنابراین 
نباید همزمان با هم برگزار می شــدند. به  هرحال در 
تلاش هســتیم تا چالش ایجاد شــده را حل و نهاد 

مردمی شــوراها را بار دیگر به ویژه در محلات 
احیا کنیم.

 نمایندگان شــوراها باید 
تخصص داشته باشند یا سیاست؟

نهاد مردمی شــورا یک نهــاد اجتماعی 
محســوب می شــود و ازاین رو 

نماینــدگان بهتر اســت 
در  تخصــص  دارای 

مختلف  حوزه هــای 
اعم از شهرســازی، 

فرهنگی، عمــران و ... باشــند. در چنین شــورایی 
می توانیم شاهد افزایش اثرگذاری در تصمیمات نظام 

شورایی و کارآمدی باشیم.

شورای شهر تهران در این دوره موفق 
بوده است؟

شورای ششــم با یک عقب ماندگی چندین ساله در 
تهران مواجه اســت؛ بنابراین اقدامات صورت گرفته 
به ویژه در حوزه حمل ونقل بســیار ارزشمند بوده، اما 
با توجه  به عقب ماندگی ها، کارهای انجام شــده برای 
مردم خیلی ملموس نبوده است. ازاین رو گرچه باور 
داریم شورا در مسیر درستی گام برداشته و هدفی جز 
جبران عقب ماندگی و رفع مشــکلات ندارد، اما هنوز 
برای رسیدن به شرایط مطلوب در تهران فاصله داریم.

 مهم ترین تصمیم شورای شهر تهران در 
دوره ششم چه بوده است؟

در این دوره اولویت مدیریت شهری اعم از شهرداری 
و شورای شهر، موضوع حمل ونقل بوده است؛ چراکه 
شهر و شهروندان در این مقوله با مشکلات عدیده ای 
مواجه هستند. حمل ونقل موضوع ترافیک و آلودگی 
هوا را هــم در برمی گیرد و ازایــن رو با حل 
مشکلات این حوزه می توان چالش دیگر 
اعــم از ترافیک و آلودگــی هوا را هم 
برطرف کرد. در غیراین صورت شاهد 
ناکارآمدی خواهیم بــود و به همین 
دلیل در بودجه امســال شــهرداری 
تهران، حوزه حمل ونقل، ســهم 
و  دارد  47درصــدی 
امیدواریــم گام های 
مؤثــری در این حوزه 
شــته  ا د بر

شود.

زینب زینال زاده
خبرنگار

 رئیس شورای  عالی استان ها 
 و نایب  رئیس شورای شهر تهران در 

 گفت وگو با همشهری ضرورت وجود 
شوراها را تشریح کرد

اهم اقدامات شورای عالی استان ها 
لیاستانهامیگذرد.دراینمدتاقداماتیانجامشدهکهدرادامهبهاهمآنهااشارهمیکنیم.
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